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گزارش

بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت بدون 
حضور رئیسی

علی آبادی وزیر شد
روز گذشته جلسه بررسی صلاحیت عباس علی آبادی، وزیر پیشنهادی صنعت، 
معــدن و تجارت، بنا به درخواســت معاون پارلمانــی رئیس جمهور و با تصمیم 
هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی بدون حضور رئیس جمهور و با حضور معاون 
اول دولت و ریاست محمدباقر قالیباف تشکیل شد. مطابق آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی رئیس جمهور یک ساعت فرصت داشت تا درباره برنامه های وزیر 
پیشــنهادی صحبت کند اما با توجه به ســفر خارجی، مجلس از این بخش عبور 
کرد. سپس سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن و سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
گزارش کمیســیون را ارائه دادند. سپس دو مخالف و دو موافق با حفظ ترتیب یک 
مخالــف و یک موافق هرکدام ۱۵ دقیقه فرصت دارند تا مطالب خود را ارائه کنند 
یــا زمانی از وقت خــود را به نماینده دیگری بدهند و در انتها نیز وزیر پیشــنهادی 
به مدت ۳۰ دقیقه به دفاع از برنامه های خود خواهد پرداخت. به گزارش ایســنا، 
ســیدغنی نظری، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی، در جریان 
بررســی صلاحیت علی آبادی به عنوان مخالف گفت که وزیر پیشنهادی صنعت، 
معــدن و تجارت برنامه ای برای توجه به مناطق محروم ندارد، ســؤال این اســت 
آیا قرار اســت همچنان شرکت های بزرگ در مناطق محروم سرمایه  گذاری نکنند؟ 
او با طرح این پرســش که برنامه وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و تجارت برای 
افزایش رایزن فرهنگی چیســت؟ گفت: آیا شما با واردات خودرو مقابله می کنید؟ 
برنامه شــما برای واردات خودروهای کارکرده چیســت؟ شما برای تأمین کالاهای 
داخلــی و تولید داخل چه برنامه ای دارید؟ مــردم به خصوص زوج های جوان در 

تأمین کالاهای خانگی با مشکل مواجه هستند.
مهدی عســگری، نماینده مردم کرج در مجلس شــورای اسلامی نیز به عنوان 
مخالف گفت: وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت مدیری موفق در یک بنگاه 
بزرگ صنعتی است اما در کلیدواژه هایی که در برنامه های خود تأکید داشته است 
نشان می دهد که تفکر ایشان شباهت زیادی با تفکر اقتصاد سرمایه داری دارد. وی 
تصریح کرد: انتظار می رود وزیر پیشــنهادی نسبت خود را با تفکر اقتصاد نئولیبرال 
مشــخص کند. آیا بــرای مدیریت خود از صاحبان این تفکــر و حلقه نیاوران بهره  
خواهند برد؟ بنده راجع به ارز از ایشان سؤال کردم و ایشان تأکید داشتند که نرخ ارز 
را به نرخ بازار آزاد تک نرخی خواهند کرد. سؤال این است که با کدام بازار قرار است 

تک نرخی شود؟ تجربه رئیس کل سابق بانک مرکزی را فراموش نکنید.
اما حبیب االله دهمرده، نماینده مردم زابل در مجلس شورای اسلامی، به عنوان 
موافــق با بیان اینکه «وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و تجــارت برنامه علمی و 
کارشناســی دارد»، گفت: علی  آبادی شجاع اســت و اهل رانت و باج دادن نیست. 
وی تصریح کرد: آقای علی آبادی را چند سال است که می شناسم، او دارای برنامه 
علمی و کارشناسی کوتاه، میان و بلندمدت است و افق دید وسیعی دارد. علی آبادی 
ریســک پذیری و خطرپذیری را در دســتور کار دارد، او شجاع است و می تواند «نه» 

بگوید و اهل رانت و باج دادن نیست و عملیاتی کار می کند.
محمدمهدی زاهدی، عضو کمیســیون آموزش، تحقیقــات و فناوری مجلس 
شورای اســلامی هم به عنوان موافق گفت که وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و 
تجارت، آشــنایی خوبی با بخش خصوصی دارد. نماینده مردم کرمان در مجلس 
شورای اسلامی یادآور شد: ۵۰ درصد جی دی پی کشور را در وزارت صمت می بینیم 
و قســمت عمده ای از حوزه خصوصی کشور و بازار ما در آن قرار دارد و همچنین 
بازار ارز به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم به نوعی با این حوزه مرتبط است که 
علی آبادی به عنوان وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن درباره ارتباط گیری با بخش 
خصوصی بیش از ۱۰ ســال به عنوان مدیر موفق بخش خصوصی بوده اســت و 
کســی است که ضمن آنکه به مســائل و مشکلات دولت آشــنایی دارد با بخش 

خصوصی نیز کاملا نزدیک بوده و این پیام مثبتی برای دفاع از ایشان است.
از ســوی دیگر جلال محمــودزاده، نماینده مردم مهاباد در مجلس شــورای 
اســلامی، به عنوان مخالف گفت: سؤال این است که ما از کجا مطمئن باشیم وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در دام مافیای خودروســازی نخواهد افتاد؟ وی در ادامه 
بیان کرد: انتظار می رود وزیر پیشنهادی برنامه های خود را برای ساماندهی صنعت 
خودروســازی اعلام کند. اگر مجلس شورای اسلامی به شما اعتماد کرد در بحث 
ســاماندهی خودروهای داخلی تلاش ویژه ای کنید و اجــازه ندهید در دام مافیای 

خودروسازی داخلی قرار بگیرید.
وی ادامه داد: در بحث صنایع معدنی نیز امروز بیشــتر به ســمت خام فروشی 
رفته ایم و کشورهای منطقه از محصولات خام معدنی ما استفاده می کنند و معادن 
ما ارزش افزوده ای برای کشورمان ندارد. وزیر صنعت، معدن و تجارت باید برنامه 
ویژه ای برای فاصله از خام فروشــی معادن داشــته باشــد و ارزش افزوده معادن 
به کشور بازگردانده شــود. جلیل رحیمی جهان آبادی، نماینده مردم تربت جام در 
مجلس شورای اسلامی، از برنامه ارائه شــده توسط وزیر پیشنهادی صمت انتقاد 
کرد و گفت: ظرف کمتر از نیم ســاعت می شــود ۵۰ مورد مانند این گونه برنامه ها 
را در میــدان انقلاب تهیه کرد. او بیان کرد: شــما دارید برای وزارتخانه ای تصمیم 
می گیرید که سرنوشــت مردم در آنجــا رقم می خورد؛ ۴۰ درصــد تولید ناخالص 
داخلی، ۳۳ درصد حوزه اشتغال کشــور، ۷۵ درصد صادرات غیرنفتی، واحدهای 
صنعتی نیمه کاره، ارز تأمین نشده، خودروهای لگن و بی کیفیت، برنامه های شعاری 
و بی کیفیت که می شود از خیابان انقلاب ده ها مورد از آن پرینت گرفت و ارائه کرد. 
شما نماینده ملتی هستید که برای هر تصمیم، هر رأی و هر نظری که می دهید باید 
به خدا و این ملت پاسخ گو باشید. از برنامه هایی که آقای وزیر به شما ارائه داده اند 

در کمتر از نیم ساعت می شود ۵۰ تا از این برنامه ها را در میدان انقلاب تهیه کرد.
اما مهــرداد گودرزوند، نماینده رودبار در مجلس شــورای اســلامی، به عنوان 
موافق گفــت: برخی نماینــدگان بدون آنکه حتــی یک خــط از برنامه های وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت را خوانده باشند با آن مخالفت کرده و مجلس 
را متهم می کنند. وی تصریح کرد: آقای علی آبادی فردی توانمند در بعد اجرائی و 
عملکردی است، اما برخی بدون آنکه یک صفحه از برنامه های او را خوانده باشند 
با او مخالفت کرده و حتی مجلس شــورای اسلامی را متهم می کنند. نباید منافع 

شخصی را بر منافع مردم ترجیح دهیم که این ظلم به مردم است.
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
هم به عنوان موافق گفت: رویکردهای وزیر پیشــنهادی صمــت با مأموریت های 
کمیســیون اقتصادی انطباق دارد. وزارت صمت هــم بخش صنایع و هم بخش 
بازرگانی و داخلی اســت و مأموریت بخش بازرگانی داخلــی و خارجی بر عهده 

کمیسیون اقتصادی است.
ســپس عباس علی آبای، وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و تجــارت، در دفاع 
از برنامه هایش در جلســه علنی امروز مجلس شــورای اســلامی گفــت: باید از 
ســرمایه های خرد مردم و بازار سرمایه برای تأمین مالی پروژه ها استفاده کنیم. وی 
گفت: به عنوان کســی که از کف صنعت آمده ام، راهبردهای ارائه شــده در برنامه 
خود را راهبردهای باارزشــی می دانم. حمایت از تولید مشــترک با برندهای معتبر 
بین المللی یکی از این راهبردهاســت. برنامه راهبردی دوم توسعه زیرساخت های 

تجاری با استفاده از دیپلماسی تجاری اقتصادی است.
در ادامــه اعضــای دولت کــه در صحن حضور داشــتند (مخبــر معاون اول 
رئیس جمهور، اسماعیلی رئیس دفتر رئیس جمهور، اسلامی رئیس سازمان انرژی 
اتمی، محرابیان وزیر نیرو و مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفته اجتماعی) جلســه را 
ترک کردند و روند رأی گیری برای صلاحیت وزیر پیشنهادی صمت آغاز و تعرفه های 

رأی گیری بین نمایندگان پخش شد.
در نهایــت عباس علی آبادی با ۱۸۷ رأی موافق ۵۸ رأی مخالف و هشــت رأی 

ممتنع نمایندگان مجلس شورای اسلامی وزیر صنعت، معدن و تجارت شد.

شرق: رئیس جمهوری ایران سیزدهمین سفر خارجی خود 
را به کشــورهای آمریکای لاتین اختصاص داده اســت. در 
ادبیات دیپلماتیــک از آمریکای لاتین با عنوان حیاط خلوت 
آمریکا نام برده می شــود؛ اما ایران تلاش دارد با گســترش 
روابط خــود با کشــورهای این بخش از جهــان، علاوه بر 
اســتفاده از ظرفیت های اقتصــادی آن به نفع خود، نقش 
پررنگ تــری در نظم جدید جهان ایفــا کند. این را که تا چه 
میزان موفق باشــد، تاریخ قضاوت خواهد کرد؛ همان گونه 
که تلاش دولــت نهم و دهم برای حضــور در این منطقه 
در آن روزگار از چشم ها پنهان نماند. البته دولت سیزدهم 
گســترش مناسبات خود با کشورهای این منطقه را با تغییر 
زاویه و اصلاح نگرش نسبت به گذشته تعیین کرده و حتی 
در ســفر سال گذشته وزیر امور خارجه ایران به منطقه هم 
بارها بر توازن در مناسبات و توافقات برد-برد برای طرفین 
مورد تأکید قرار گرفته بود؛ اما نگاه افکار عمومی به آمریکای 
لاتین همچنان از سیاست امتیازدهی یک جانبه ایران بدون 
برداشت سیاسی و اقتصادی خاصی همراه است؛ بنابراین 
دولت سیزدهم کار سخت تغییر نگرش افکار عمومی را نیز 
برعهده دارد. به ویژه آنکه کشورهای تحت تحریم آمریکای 
لاتین ازجمله ونزوئلا، نیکاراگوئه و کوبا یعنی مقاصد سفر 
رئیس جمهور با بحران های اقتصادی جدی روبه رو هستند؛ 
اما فرصت های خوبی برای حضور ایران می توانند داشــته 
باشند؛ به ویژه آنکه سرشار از منابع طبیعی بکر هستند و در 
بســیاری از زمینه ها مانند نیروی کار متخصص، استخراج 
منابــع، تکنولوژی هــای روز و حتــی تأمیــن محصــولات 
کشاورزی خود با ضعف جدی مواجه هستند. بنابراین سفر 
رئیس جمهور ایران می تواند ســفری مهم باشد، اگر منجر 
به توافقات مهمی شود؛ علی الخصوص که خوشایند کشور 
تحریم کننده ایران و کشورهای میزبان رئیسی نیست و جان 
کربــی، هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی شــورای امنیت 
ملی کاخ ســفید، روز دوشــنبه به وقت محلــی در جمع 
خبرنگاران در واشــنگتن درباره سفر رئیس جمهوری ایران 
به آمریکای لاتین گفته است: «ایران باید درباره اهداف سفر 

رئیس جمهور این کشور به آمریکای لاتین صحبت کند».
بــه هر حال رئیســی در صــدر هیئتی عالی رتبه ســفر 

پنج روزه خود به منطقه آمریکای لاتین را با ورود به ونزوئلا 
آغاز کرده است؛ ســفری که زمینه چینی اش از بهمن سال 
گذشــته با حضور وزیر امور خارجه کشورمان در آمریکای 
لاتین کلید خورد. تلاش دســتگاه دیپلماســی در اواســط 
زمســتان ســال گذشــته برای ارتقای روابط در حوزه های 
اقتصادی، سیاســی و امنیتی بین تهران- کاراکاس دیروز به 
بار نشســت و مقامات عالی رتبه ایــران و ونزوئلا در حضور 

رؤسای جمهور دو کشور ۱۹ سند همکاری امضا کردند.
رئیســی پیش از آغاز آیین استقبال از او از طرف همتای 
ونزوئلایی خود در «کاخ میرافلــورس» با حضور در مقبره 
«سیمون بولیوار»، رهبر انقلاب های آزادی بخش آمریکای 
لاتیــن، با اهدای تــاج گل به مقام این سیاســت مدار فقید 
ونزوئلایی ادای احترام کــرد. رئیس جمهور در دفتر یادبود 
ســیمون بولیوار متنی با عنوان «مبــارزات مردم آمریکای 

لاتین به ویژه مردم ونزوئلا علیه ســلطه و اســتکبار جهانی 
قابل تقدیر اســت، بدون تردید راه استقلال و آزادی اجرای 
عدالت و مقاومت و ایســتادگی اســت. بدون تردید مردم و 
نهادهای او در دولت می تواند کشور خود را بدون دخالت 
بیگانــگان به ویژه آمریکایی ها بســازند. بــه امید پیروزی و 
نهایی و اجرای عدالت» به یادگار نوشت و آن را امضا کرد.
«نیــکلاس مادورو»، رئیس جمهــوری ونزوئلا، در محل 
کاخ ریاست جمهوری این کشور، موسوم به «میرا فلورس» 
به صــورت رســمی از رئیســی اســتقبال کرد کــه پس از 
نواخته شدن سرود ملی دو کشــور و ثبت عکس یادگاری، 
رؤسای جمهور ایران و ونزوئلا اعضای هیئت های عالی رتبه 
دو کشــور را بــه یکدیگر معرفی کردنــد. همچنین مادورو 
نشان افتخار ملی ونزوئلا (نشــان درجه یک زنان و مردان 
آزادی بخش ونزوئلا) را به رئیس جمهوری اســلامی ایران 

اعطا کرد.
مراســم امضای اســناد همکاری های دوجانبه ایران و 
ونزوئلا در حضور رؤســای جمهور دو کشــور برگزار شد و 
مقامــات عالی رتبه حاضر ۱۹ ســند و تفاهم نامه همکاری 
امضــا کردند. همــکاری و مشــارکت در حوزه هایی مانند 
«ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، انــرژی، بیمه، حمل ونقل 
دریایی، آموزش عالی، کشاورزی، دارویی و پزشکی، تبادلات 
فرهنگــی و همچنیــن توســعه همکاری هــای معدنی» 
از جمله اســناد مهم امضاشــده میان وزرای امور خارجه، 
نفت، دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح، بهداشت و درمان 

و فرهنگ و ارشاد اسلامی با همتایان ونزوئلایی بود.
ســپس رئیس جمهور در نشست مشــترک مطبوعاتی 
گفت که ملت ایران دوســتی خود را با مردم ونزوئلا اثبات 
کرده و نشــان داده که دوســت روزهای سخت آنان است. 
رئیسی با اشــاره به اینکه روابط میان ایران و ونزوئلا روابط 
دیپلماتیک معمولی نیست؛ بلکه راهبردی است، گفت که 
برخورداری از منافع، نگاه و دشمن مشترک، همکاری های 
فی مابین را عمیق و راهبردی کرده است و از طرفی حجم 
تبادلات تجاری میان دو کشــور به بالای ســه میلیارد دلار 
رســیده است. در همین راســتا وزیر امور خارجه کشورمان 
که رئیس جمهور را در این ســفر همراهی کرده اســت، در 
فضای مجازی نوشت که بهره مندی ایران و ونزوئلا از منابع 
سرشــار انرژی، ظرفیت های مکمل و مشــترک اقتصادی و 
تجــاری و وجود اراده جدی، ضامن اجرای توافق راهبردی 

۲۰ ساله و تحقق عملی منافع دو ملت است.
همچنین در ادامه رئیس جمهور در روز نخست این سفر 
در نشست مشــترک بازرگانان ایران و ونزوئلا شرکت کرد و 
مؤثرتریــن راه مقابله با تحریم را قدرتمندشــدن در زمینه 
اقتصاد دانست و گفت: جوانان ایرانی به  وسیله شرکت های 
دانش بنیان از تحریم ها فرصت ساختند و توانستند ایران را 
در برابر تکانه ها به آرامش و ثبات برســانند. او همچنین بر 
ضرورت ایجاد دفتر فناوری در ونزوئلا تأکید کرد و گفت: در 
جهت تسهیل و تسریع توسعه مبادلات اقتصادی، با اجرای 
توافقات انجام شده، موانع گمرکی، بانکی و تعرفه ای مرتفع 
خواهد شد. رئیس جمهور با تأکید بر اینکه ظرفیت های به  
کار گرفته نشده چشمگیری برای افزایش مبادلات اقتصادی 
میان ایــران و ونزوئلا وجود دارد، راه تحقق مناســبات ۲۰ 
میلیــارددلاری را فعالیت و ســرمایه گذاری جدی میان دو 
کشور عنوان کرد. رئیس جمهور وظایف سفرای ایران، دفاتر 
بازرگانی، خانــه علم و فناوری و همه بخش های فعال در 
حوزه هــای صنعت، معــدن و امور بانکی را تســهیل امور 
تجاری میان دو کشــور و حل مشکلات شرکت های ایرانی 

دانست.

معصومه معظمی:  پس از ماجرای فوت مهسا امینی و اتفاقات سال گذشته، گروهی 
از شهروندان درباره پوشش رسمی تصمیم های متفاوتی گرفتند؛ تصمیم هایی که 
بازخوردهای مختلفی در بین جامعه و بخشــی از بدنه حاکمیت داشــت. جدا از 
بخشی از جامعه که این اقدام زنان را رفتاری مدنی تلقی کردند، عده ای هم بودند 
که رفتارهای رادیکالی بروز دادند؛ مثل تصویر ماست پاشــی به ســر و صورت دو 
زن که بازخوردهای زیادی داشــت. در ادامه هم گروهی از افراد، برخی مسئولان 
اجرائی و حتی افراد غیرمســئول با سخنان و اظهارنظرهای نسنجیده و افراطی به 
این آتش دوقطبی دمیدند تا اینکه قوه قضائیه برای کنترل شــرایط موجود، کوشید 
در لایحه ای تحت عنوان عفاف و حجاب، حدود و ثغور قانونی برای پوشــش زنان 
تعیین کند. از آنجایی که طبق قانون قوه قضائیه نمی تواند لوایح خود را مســتقیم 
به مجلس بفرســتد و باید از طریق دولت این اقدام انجام شــود، لایحه فوق را به 
دولت فرســتاد و پس از بررسی در دولت، لایحه یادشــده با قید دوفوریت تقدیم 
مجلس شــد. اما با اعتراض ها و اشکال تراشــی های برخی از مخالفان این لایحه 
مبنی بر اینکه مجازات تعیین شــده در لایحه را کافی و بازدارنده ندانستند، مواجه 
شــد و مخالفان خواستار بازگشــت این لایحه به دولت شدند. بعد از افزوده شدن 
برخــی حدود مجــازات، لایحه دوباره به مجلس فرســتاده شــد و روز گذشــته 
دوفوریت لایحه عفاف و حجاب در دســتور کار بهارســتان قرار گرفت. بااین حال، 
دوفوریت آن با ۱۳۳ رأی موافق، ۷۳ رأی مخالف و ۱۱ رأی ممتنع از مجموع ۲۲۴ 
نماینده به تصویب نرســید. یکی از نمایندگان مخالف دوفوریت این لایحه، جلیل 
رحیمی جهان آبــادی، نماینده تایباد و باخزر بود کــه در مخالفت با دوفوریت این 
لایحه، آن را راهکاری برای حل این مشکل در جامعه ندانست و گفت: «معتقدیم 
این لایحه بیشتر از اینکه مشکل حجاب را حل کند، پوست خربزه ای زیر پای مجلس 
اســت. قوه قضائیه این لایحه را طراحی کرده اما تاختن آن بر ما ست که می گویند 
چرا دین و خدا را قبول نداریــد». او در ادامه اظهار کرد: «در اینکه بی حجابی یک 
بحران و آسیب است، شکی نیست؛ اما این لایحه شتاب زده و غیرکارشناسی، بدون 
ریشــه یابی در جامعه نمی تواند مشــکل بی حجابی را حل کند. فوریت این لایحه 
مورد تأیید نیست؛ چرا که در آن کار کارشناسی صورت نگرفته و یک امر اعتقادی و 
اخلاقی را به ســطح یک جریمه نقدی نبستن کمربند تقلیل داده است. این توهین 
به افراد معتقد اســت. این لایحه نه نظر افراد متدین را تأمین می کند و نه افرادی 
را که دیدگاه متفاوتی دارند، قانع می کند». مخالف دیگر دوفوریت این لایحه، شیوا 
قاســمی پور بود که بیان کرد: «کسی در مجلس شــورای اسلامی مخالف حجاب 
نیست، ولی مسئله این اســت که لایحه نوشته شده در حوزه بی حجابی بازدارنده 
نیســت. در این لایحه سهم درستی نســبت به دین و شئونات شرعی وجود ندارد. 
مــردم ما باغیرت بوده و زنان جامعه ما با ایمان و تلاشــگر هســتند. این لایحه با 
قانون مجازات اســلامی و قواعد امر معــروف و نهی از منکر تناقض دارد. حجاب 
یک باور است؛ ما باید به این سمت برویم تا باور قلبی مردم نسبت به حجاب ذاتی 
باشــد. امروز نه افراد باحجــاب و نه افراد بی حجاب این لایحــه را قبول ندارند». 
از جمله دلایــل مخالفت برخی نمایندگان با این لایحــه دوفوریتی این بود که آن 
لایحه را عجولانه دانســتند که کار کارشناســی مناسب روی آن انجام نشده است. 
ســیدجلیل میرمحمدی میبــدی نیز در صحن این طور گفــت: «اگر لایحه عفاف و 
حجاب به صورت دوفوریتی بررســی شــود، زمان کافی بــرای چکش کاری لایحه 
در کمیســیون وجود نخواهد داشــت». او همچنین تأکید کرد که این لایحه نقاط 
ضعف درخور توجهی دارد. از این رو، پس از شنیدن سخنان موافق نماینده دولت 
و نظر موافقــان و مخالفان لایحه عفاف و حجاب در مجلس، محمدباقر قالیباف، 
بــه عنوان رئیس مجلس دوفوریت لایحه فوق را به رأی نمایندگان گذاشــت؛ اما 
دوفوریت آن به تصویب مجلس نرســید. پس از آن یک فوریت لایحه فوق به رأی 
گذاشــته شد که با ۱۸۵ رأی موافق، ۳۰ رأی مخالف و هفت رأی ممتنع از مجموع 

۲۲۷ نماینده حاضر در جلسه، به آن را دادند.
 موضوع لایحه عفاف و حجاب از اولویت های اول جامعه امروز ماست

پس از بررســی فوریت لایحه عفاف و حجاب و رأی به یک فوریت آن، رئیس 

مجلس با بیــان اینکه رأی به یک فوریت لایحه عفــاف و حجاب برای افزایش 
دقت در بررســی، تدوین یک لایحه همه جانبه و سندی پرافتخار است که ابعاد 
مختلف آن کامل باشــد، گفت: «هیچ شکی نیســت که موضوع لایحه عفاف و 
حجاب از اولویت های اول جامعه امروز ماســت و این وظیفه همه ما ست تا در 
اینجا تلاش کنیم. از این باب که یک فوریت این مســئله تصویب شد، به این معنا 
نیســت که مجلس به اهمیت این موضوع توجه نداشت؛ قطعا این موضوع از 
اولویت و اهمیت بالایی برخوردار اســت. واقعیت این است که این لایحه فقط 
جنبه جرم انگاری داشته، موضوع مربوط به حجاب قبل از اینکه بحث قضائی و 
جرم انگاری داشــته باشد، یک بحث فرهنگی، اجتماعی، شرعی و  فلسفی است 
و از همه مهم  تر یک موضوع هویتی ما در انقلاب اســلامی و ایران عزیز اســت 
و بحث تمدنی ما محســوب می شــود». رئیس مجلس افــزود: «ما در مجلس 
مصمم هســتیم با کمک یکایک شما و  همه نخبگان جامعه که در اینجا دست 
نیــاز دراز می کنیم به عزیزان خود در دانشــگاه ها و حوزه هــای علمیه و همه 
دلســوزان نظام کــه مجلس را کمک کنید. ما اگر بــه یک فوریت این لایحه رأی 
دادیم برای این بود که زمان داشته باشیم لایحه همه جانبه ای که ابعاد مختلف 
آن کامل باشــد و ســند پرافتخاری باشــد تا از ولنگاری ها جلوگیری کند، تدوین 
شــود. حتما عده ای هستند که معارض این موضوع هستند و با حجاب دشمنی 
می کنند که باید برخورد قضائی و قهری داشته باشیم. غافل نشوید که آموزش و 
پرورش و صدا و سیما که در اینجا مهم هستند و دستگاه های فرهنگی نیز وظیفه 
دارند». اگر چه مجلســی ها بــه یک فوریت لایحه عفاف و حجــاب رأی دادند و 
وعده داده شد که هر چه ســریع تر به این مسئله رسیدگی شود، اما واقعیت این 
اســت که موضوعی مثل حجاب، یک امر فرهنگی و اعتقادی اســت و به قول 
برخی نمایندگان نمی توان صرفا با توســل به قانون یا جریمه نقدی یا به نقل از 
برخــی با «محرومیت از خدمات اجتماعــی و حتی تبعید» موضوعات مرتبط با 

حجاب را بررسی کرد.
نکته دیگری که در مخالفت مجلس با دوفوریت این لایحه می توان اشاره کرد، 
این است که برخی سعی دارند لایحه قوه قضائیه را که در دولت هم بررسی شده 
و مفادی به آن اضافه شــده و لایحه دولت است و بخشی از جامعه نسبت به آن 
نقد دارند، به اسم مصوبه مجلس درباره حجاب ارائه بدهند. از این رو مجلسی که 
در آســتانه انتخابات دوازدهم قرار دارد، با هوشیاری سعی کرد با عدم رأی موافق 
به دوفوریت آن و بررسی یک فوریتی این لایحه پرسروصدا، به بهانه بررسی دقیق تر 

و کارشناسانه تر از تصویب این لایحه شانه خالی کند.
شاید نیاز به قانون نباشد

البته کاظم دلخوش  اباتری، سخنگوی کمیسیون قضائی و 
حقوقی مجلس، در گفت وگو با «شــرق» گفت: حدود یک 
سال از عمر مجلس یازدهم باقی است و عمر این مجلس 
به بررسی لایحه فوق کفاف می دهد اما نکته اینجاست که 
یک امر فرهنگی و اعتقادی بهتر است به شکل تعاملی در 

جامعه حل شود.
این نماینده چهار دوره مجلس درخصــوص لایحه دوفوریتی عفاف و حجاب 
که در صحن علنی رأی لازم را به دســت نیاورد و یک فوریت آن تصویب شــد، به 
«شرق» گفت: «۴۴ ســال از انقلاب می گذرد و از ابتدای انقلاب مردم غالبا معتقد 
به حجاب بودند، اما باید بررسی کنیم چه شد که به اینجا رسیدیم. باید به عملکرد 

خودمان برگردیم».
او اضافه کرد: «باید در این باره تفکیکی صورت گیرد و شاید نیاز به قانون در این 
زمینه نداشــته باشیم. دســتگاه های فرهنگی باید کارشان را درست انجام دهند و 
بین کســی که عریان می شود با کســی که کمی حجابش شل است، تفکیک قائل 

شویم».
دلخوش با اشــاره بــه اظهارات رهبری و شــهید ســلیمانی درخصوص زنان 
شــل حجاب بیان کــرد: «رهبــری فرمودنــد اینها دختــران ما هســتند، حالا اگر 

روسری شــان کمی عقب است نباید به آنها ســخت بگیریم. سردار سلیمانی هم 
دربــاره اینکه چطور با فرزندان و دختران مردم برخورد شــود، توصیه ای داشــته 
اســت. بنابراین معتقدم آثار کار تبلیغی بیشتر می تواند روی جامعه تأثیر بگذارد تا 
تصویب قانون و اجبار. ضمن اینکه اکنون در جامعه شرایط به نحوی است که ۹۰ 
درصد مردم حجاب را مراعات می کنند. بنابراین در برخی مواقع نباید حساسیت ها 
را تشدید کنیم». نماینده مردم صومعه سرا در مجلس یازدهم ادامه داد: «بالابردن 
حساسیت آسیب زا ست و واکنش جامعه را به دنبال دارد. خانواده هایی که معتقد 
و متدین هســتند، در روابط اجتماعی تحت فشــار قرار می گیرند. در نتیجه باید با 

موضوع حجاب معقول رفتار کنیم و با تندروی حساسیت ها را بالا نبریم».
ســخنگوی کمیســیون قضائی و حقوقی مجلس یازدهــم همچنین گفت: «با 
بررســی در کشورهایی که توانســته اند تعادل را در جامعه برقرار کنند، باید ببینیم 
چگونه این تعادل را ایجــاد کرده اند. از تندروی در هر بخش، چه در بی حجابی و 
اشــاعه آن و چه تندروی ها در برخورد با بی حجابی که جامعه را ملتهب و نگران 

می کند، باید پرهیز شود».
او در توضیــح دلیل مخالفت مجلس بــا دوفوریت لایحه عفاف و حجاب بیان 
کرد: «من معتقد به تعامل با جامعه هستم. ما کامل در جریان لایحه ای که دولت 
به مجلس آورد نیســتیم، اما اگر قرار است کار فرهنگی شود و قانونی هم نوشته 
شــود، پس باید قانون متقن و جامع باشد و عموم مردم از نفع آن بهره مند شوند. 
ما تشــخیص دادیم با این لایحه دوفوریتی که کار کارشناسی دقیقی روی آن انجام 
نشــده و شتاب زده اســت، نمی توانیم به اهداف مد نظر برســیم، لذا به دوفوریت 
آن رأی ندادیم». دلخوش در پاســخ به اینکه آیا بررســی یک فوریت این لایحه به 
عمر مجلس یازدهم می رســد؟ گفت: «به عمر مجلس یازدهم می رســد؛ چرا که 
از خرداد امســال تا خرداد ســال آینده که مجلس جدید مستقر شود، وقت داریم. 
اما به اعتقاد من با توجه به انتخابات پیش رو  ممکن اســت برای بررســی بیشــتر 
و چکــش کاری، لایحه فوق به کمیســیون حقوقی و قضائی ارجاع داده شــود تا 
از نظر کارشناســی افراد جامعــه و خبرگان جامعه و نظر مردم اســتفاده کنیم». 
این نماینده چهار دوره مردم صومعه ســرا در مجلس افزود: «هیچ چیزی بهتر از 
تعامل در جامعه نیســت. ما باید بپذیریم تندروی های نادرست و بیجای ما از اول 
انقلاب تاکنون باعث شد که بخشی از جامعه را از دست بدهیم. اینکه چه شد که 
اول انقــلاب همه چیز را مراعات می کردیم و بچه های ما نماز شــب می خواندند، 
اما امروز به جایی رســیده ایم که دنبال جمع کردن بی حجابی در جامعه هســتیم، 
بخشی از آن ناشــی از تبلیغات مسموم رســانه های بیگانه است و مقصر بخش 

دیگر آن عملکرد خود مسئولان است و نمی توانیم منکر این واقعیت شویم».
دلخوش در واکنش به این ســخنان که در ماجرای اعتراضات اخیر یک ســری 
اظهارنظرهای نامناسب و تندروی ها باعث شد بخشی از جامعه مقابله با پوشش 
رسمی را یک رفتار مدنی بداند و برخی هم این رفتار را برای لجباری با ناکارآمدی 

برخی مسئولان اجرائی انجام دادند، گفت: «این صحبت را قبول دارم».
حجاب نیاز به آموزش دارد، نه سکوت و نه تندروی

محمدرضــا صباغیــان، نماینده مــردم مهریــز و بافق در 
مجلس نیز در گفت وگو با «شــرق» در پاســخ به اینکه آیا 
مقوله حجاب که یک امر فرهنگی و اعتقادی است، نیاز به 
قانون دارد که به دنبال ارائه لایحه دوفوریتی و یک فوریتی 
به مجلس برای مقابله با کم حجابی هستید؟ گفت: «اینکه 
دوفوریت لایحه عفاف و حجــاب در مجلس رأی نیاورد و 
یک فوریت تصویب شد، به دلیل این بود که فرصت بیشتری برای بررسی این لایحه 
مهم اختصاص داده شــود؛ چون موضوع مهمی است و آثار اجتماعی و فرهنگی 
مختلفی می تواند در جامعه داشــته باشد. بنابراین برای بررسی آن لازم بود زمان 
بیشــتری داشــته باشــیم». این نماینده مجلس همچنین درباره الــزام و ضرورت 
قانون گــذاری در بحــث حجاب این طــور گفت: «به اعتقاد مــن وضعیت موجود 
حجاب درست نیســت، اما اینکه بخواهیم برای یک امر فرهنگی جریمه ببندیم و 
سخت گیری های بیان شده در لایحه را لحاظ کنیم، در جامعه نتیجه عکس دارد».
او همچنین تأکید کرد: «باید اقدامی با محوریت کار فرهنگی و آموزشــی انجام 
شود، نه اینکه با تنبیه، جریمه و سخت گیری بخواهیم یک امر اعتقادی و فرهنگی 
مثل حجاب را به جامعه بقبولانیم. سکوت در قبال وضعیت امروز حجاب درست 
نیســت و تندروی هم درســت نیســت. بنابراین باید یک روش میانــه با محوریت 

آموزش را درباره حجاب در پیش بگیریم».

رئیس جمهوری ایران در سیزدهمین سفر خارجی خود به کشورهای آمریکای لاتین رفت

کاراکاس در قابی دیگر

گزارش «شرق» از رأی مخالف بهارستان به دوفوریت لایحه عفاف و حجاب
لایحه ای که شاید به عمر مجلس یازدهم نرسد
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